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Mødereferat 
 

 Dato: 18.02.2020 

  

Mødeforum: 
 

LUU Stenhugger 

Dato: 
 

Tirsdag den 18. februar 2020 Tid: 09:00 – 13:00 

Sted: 
 

Learnmark Tech, Vejlevej 150, 8700 Horsens – Lokale 230 

Mødeleder: 
 

Henrik Vang Olsen 

Deltagere: 
 

Henrik Vang Olsen, Jan Hemmsen, Peter Michael Jensen, Per Bonne, Henrik Lynggaard 
Christiansen, Kenn Dyrbye, Peter Hjortdal Andersen, Hanne Koblauch Christensen, Niels Celander 
 
 

Afbud: 
 

Gert Skov Rasmussen 

  

Referent: 
 

Jannie Lund Sørensen 

 
Dagsorden: 
 

1. Godkendelse af referat  

2. AUB  
- status  
- budget og regnskab  

3. Efteruddannelses puljen  
- status  
- budget og regnskab  

4. Skills 2020  
- evaluering  
- regnskab  

5. Skills 2021 Fredericia  
- skal vi deltage  

6. EM Skills 2024 i Danmark  
- dansk deltagelse?  
- kan vi skaffe 100 000 kr. hos fonde og sponsorer  

7. Undervisningsplan  
- faget afsætning og nivellering lukkes. Målpinde flyttes over i et andet fag. Eller der laves et nyt fag med målpinde fra 
andre fag på 1 uges varighed  
- andet  
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8. Grundforløb prøve - v. Jan og Kenn  
- evaluering  

9. Svende prøver  
- faste opgaver - v/ Jan  
- Beregningsmodel - v/ Peter  
- Svendeprøveregulativ - Kenn  

10. Markedsførings materiale  
- status  
- Roll Up  

11. Logbog  
- forslag til ny tekst  

12. Ug.dk v Peter  
- forslag til ny tekst  

13. Nyt fra faget  

14. Nyt fra skolen  

15. Stenteknikker  
 
 
 
 
 
Ad 1) 
 
Referat godkendt 
 
Ad 2) 
 
Henrik Lynggaard Christiansen fremlagde aktivitetsplan og budget for AUB projektet. Det forventes, at aktiviteterne holder 
med tidsplanen. Niels Celander har haft møde med oldermanden for Stenhuggerlauget, og er dermed gået i gang med at 
besøge de 25-30 virksomheder. Det blev oplyst, at Torben Enø Rasmussen er kontaktperson hos Zurface i København, 
virksomheden skal besøges som en del af AUB projektet.  
 
Der skal i forbindelse med projektet besøges tre andre skoler, heriblandt Next i København. Det blev aftalt, at Peter 
Michael Jensen og Kenn Dyrbye tager besøget hos Next i fælleskab. Hanne Koblauch Christensen gjorde opmærksom 
på, at hvis en elev udtrykker interesse for en læreplads, så skal der følges op og findes en mester til vedkommende den 
samme dag. 
 
Niels Celander præsenterede en ny besøgsliste. Besøgslisten er tilrettelagt så flest mulige virksomheder i samme område 
besøges på samme dag.  
 
Hanne Koblauch Christensen spurgte ind til, om det er intensionen, at alle virksomheder som lever fagligt op til kravene, 
som udgangspunkt bliver godkendt, eller om man også vægter på, om virksomheden har til hensigt at ansætte en elev. 
Der er pt. mange virksomheder, som er godkendte, men som ikke ansætter elever. Henrik Vang Olsen svarede, at det er 
branchen selv, som har ønsket uddannelsen, så derfor er det naturligt at forvente, at virksomhederne også antager elever.   
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Henrik Vang Olsen bemærkede, at den nye stenteknikerbrochure mest henvender sig til folk uden for faget, og forslog 
derfor, at der udarbejdes et indstik til brochuren, som henvender sig til ufaglærte i branchen med henblik på en 
merituddannelse. Det blev aftalt, at Henrik Lynggaard Christiansen kontakter markedsføringsafdelingen, som udarbejder 
et merit-indstik.  
 
 
Ad 3) 
 
Udvalget har ansøgt og fået bevilget kr. 50.000 fra efteruddannelsespuljen, beløbet er incl. moms og administration. Der er 
indtil nu besøgt 9 stenhuggere i Jylland: 
 

 Danske Stenhuggerier – Nørre Snede 

 Zurface – Nørre Snede 

 Billeskou – Vejle 

 Fillip – Horsens 

 Otterup Stenhuggeri – Otterup 

 Silkeborg Stenhuggeri – Silkeborg 

 Horsens Stenhuggeri – Horsens 

 Tyrsted Stenhuggeri – Horsens 

 Skanderborg Stenhuggeri – Skanderborg 
 
Henrik Vang Olsen spurgte ind til, om der kræves revisorpåtegning ved afrapportering af projektet. Jannie Lund Sørensen 
har undersøgt dette, og beskeden fra Pia Skjøtt Larsen er, at afrapporteringen er uden revisorpåtegning, dog forventes 
det, at der bliver medsendt bilag som dokumentation for de forskellige udgifter/aktiviteter.  
 
Peter Hjortdal Andersen fortalte, at det generelt ser godt ud for efteruddannelsen, som afsluttede 2019 med 205 årselever. 
Bygge- og Anlægsområdets aktiviteter i 2019 bestod af efteruddannelse for nedrivere, kloakmestre, diamantskærere samt 
diverse enkeltstående kurser. Herudover har der været en del efteruddannelse på tagdækkerområdet i forbindelse med 
Tagdækker Trainee. I alt akkumulerede Bygge- og Anlægsområdet 70 årselever i 2019. 
 
Peter Hjortdal Anderen orienterede om opstart på projekt ”fra ufaglært til faglært – for tagdækkere”. Det er en model, som 
muligvis også kan anvendes i stenhuggerbranchen. Meritmodellen bliver i øvrigt også præsenteret for virksomhederne i 
forbindelse med virksomhedsbesøg i relation til efteruddannelsespuljen.  
 
Ad 4)  
 
Henrik Vang Olsen oplyste, at der har været voldsom kritik af Bellacentret som samarbejdspartner i forbindelse med Skills 
2020. Der har været store problemer med parkering, forplejning m.m. Kenn Dyrbye gjorde opmærksom på, at det er 
problematisk, at der er tvang om at deltage i afslutningsceremoni. Det giver en masse spildtid uden nogen gevinst for 
faget.  
 
Henrik Lynggaard Christiansen fremviste regnskab for Skills 2020. Henrik Vang Olsen oplyste, at der skulle være givet et 
sponsorat fra Byggeriets Uddannelser, dette er ikke inkluderet i regnskabet, idet informationen ikke har været skolen i 
hænde. Det blev aftalt, at Henrik Vang Olsen sender referatet vedr. dette sponsorat til Henrik Lynggaard Christiansen, 
som herefter følger op og udarbejder et nyt regnskab efterfølgende.  
 
I forhold til standen mangles der en baggrundsvæg. Det kan evt. være 5-6 roll-ups, som også vil kunne bruges i andre 
sammenhænge. Hanne Koblauch Christensen påpegede, at man evt. kan gøre mere ud af at få kontakt til interesserede 
elever, standen kommer hurtigt til at virke lukket for spørgsmål. Per Bonne foreslog, at man tager højde for denne 
problematik, når man planlægger opsætningen af standen, men mulighederne kan blive begrænset, alt efter hvilken plads 
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der bliver tildelt. Kenn Dyrbye foreslog, at der bliver skrevet på modellerne, hvad det bruges til og hvilket materiale der er 
brugt.  
 
Der har været ca. 48.000 forbi Skills denne gang. Det er svært at måle nøjagtigt hvad der kommer ud af det, men udvalget 
er enige om, at det godt kan betale sig, ikke mindst fordi der bliver udbredt viden om uddannelsen til mange forskellige 
målgrupper.  
 
Ad 5) 
 
Der er enighed om, at man gerne vil deltage på Skills 2021 i Fredericia. Den endelige beslutning afhænger dog naturligvis 
også af, om man kan opnå nok sponsorater. Der træffes en endelig beslutning om deltagelse på næste møde.  
 
Ad 6) 
 
Det bliver afgjort i midten af marts, om Danmark bliver værtsland ved EM i Skills 2024. Såfremt Danmark bliver værtsland, 
skal der i budgettet være plads til at købe en elev fri, så vedkommende kan træne i op til en måned i materialer og 
opgaver. Herudover skal der også være budget til, at en underviser kan understøtte elevens træning.  
 
Kenn Dyrbye pointerede, at der skal være opmærksomhed på de kulturforskelle der findes, herunder de komplicerede 
strukturer på bygninger man har i f.eks. Frankrig, men som ikke ses i Danmark.  
 
Det blev aftalt, at Henrik Vang Olsen undersøger hvilke opgaver, stentype og betingelser der har været for deltagelse de 
sidste gange, resultatet sendes herefter til udvalget.  
 
Det blev aftalt, at der tages endelig stilling til deltagelse ved næste møde, når man ved om Danmark bliver værtsland og 
om det er sandsynligt at skaffe sponsorater nok.  
 
Ad 7) 
 
Ministeriet har dikteret, at der ikke må være fag under en uges varighed i uddannelsen. Afsætning og nivellering 10960 
varer kun en halv uge, og skal derfor enten oprettes som nyt fag med flere målepinde og dermed længere varighed, eller 
alternativt skal det sættes sammen med et andet fag. Der var enighed om, at faget ligges sammen med natursten 15028 
så dette fag nu varer 1,5 uge. Faget beholder samme navn som 15028 har nu.  
 
Det blev aftalt, at Henrik Vang Olsen orienterer Erik Fog ved Byggeriets Uddannelser om beslutningen.  
 
Ad 8) 
 
Første gang med de nye grundforløbsprøver er afviklet. Det har fungeret fint, dog blev der konstateret uhensigtsmæssige 
arbejdsstillinger og mangel på skarpt værktøj til at lave ordentlige spidser. Kenn Dyrbye orienterede om opgaverne i de 
forskellige prøver, herefter fulgte en debat om muligheden for at genanvende materialer for at mindske spild.  
 
Jan Hemmsen foreslog at samle prøven til en dag frem for de nuværende to, da det giver bedre mulighed for at få 
helheden med for den, som skal vurdere prøven. Kenn Dyrbye orienterede om, at det bliver meget presset for eleven og 
hårdt at fortsætte i så lang tid. Jan Hemmsen argumenterede for, at det er mest rimeligt, at man kan vurdere alle elevens 
processer, man kan evt. skære en time af prøven, så den kan nås på en dag. Per Bonne pointerede, at det er vigtigt, at 
der er tid nok til at forberede en ordentlig tilbagemelding. Henrik Vang Olsen foreslog, at lave en åben vurdering hvor 
eleven deltager, dette vil også kunne spare noget tid.  
 
Der blev enighed om at prøvens varighed næste gang er en dag. For at spare tid, vurderer man de enkelte prøver 
løbende, der skal kun laves en kant på stenteknikerdelen og et retslag i stedet for den ene opslåede flade.   
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Ad 9) 
 
Jan Hemmsen fremviste skitser af faste opgaver, der er fem faste opgaver der kan trækkes af.  
 
Beregningsmodellen er stadig under udarbejdelse. 
 
Peter Michael Jensen foreslog, at man starter med at præsentere de fem faste opgaver, derudaf kan eleven se den 
sværhedsgrad en eventuelt egen opgave skal være på niveau med.  
 
Svendeprøveregulativ – næste svendeprøve er i september, der skal opgaven være på plads.  
 
Ad 10) 
 
Der mangler en film i forbindelse med markedsføringsmateriale. Der er blevet udarbejdet en film til DM i Skills, hvor der 
hugges sandsten, filmen blev fremvist på dette møde, og der var enighed om, at filmen med få tilretninger godt kan 
bruges.  
 
Der skal udarbejdes nogle Roll-Ups, som kan bruges både på Skills og i andre forbindelser. Det blev aftalt, at Henrik 
Lynggaard Christiansen har et oplæg med på næste møde. 
 
Henrik Vang Olsen pointerede, at der skal være opmærksomhed på, at vores markedsføringsmateriale bliver delt på de 
sociale medier gennem de rigtige kanaler på det rigtige tidspunkt. Hanne Koblauch Christensen opfordrede til, at få Skills 
Danmark til at dele materialet. Henrik Lynggaard Christiansen opfordrede udvalget til at like og dele opslag fra Learnmark 
Tech.  
 
Ad 11) 
 
Per Bonne har udarbejdet et udkast til en logbog, som er blevet sendt rundt til vurdering i udvalget. Jan Hemmsen 
pointerede, at det er en udfordring at logbogen er så detaljeret. Det bevirker, at mestrene skal bruge mere tid på at sætte 
sig ind i det, og det er i forvejen en udfordring at få virksomhederne i gang med logbogen. Per Bonne oplever, at 
virksomhederne har haft svært ved at forstå logbogen og har brug for flere detaljer omkring de forskellige områder. Jan 
Hemmsen efterlyser, at også skolens tilbagemeldinger kunne være en del af logbogen.  
 
Hanne Koblauch Christensen orienterede om, at man forsøger at samle alle informationer på praktikpladsen.dk, så alt 
dialog foregår et sted.  
 
Henrik Lynggaard Christiansen fortalte, at eleven får et skolepapir med, som beskriver forløbet mens de har været på 
skolen. Derudover er der udviklet en lokal undervisningsplan, som ligger tilgængelig for virksomhederne. Henrik 
Lynggaard Christiansen tilbød at skolen laver en folder, som beskriver hvad der sker på det enkelte skoleforløb, skrevet i 
et sprog der er tilgængelig for virksomhederne.  
 
Der er enighed om at indsende udkastet til logbogen til godkendelse, udvalgets medlemmer gennemgår udkastet inden, 
deadline er 1. marts 2020. Efter rettelserne er foretaget, sendes udkastet igen, herefter 14 dage så indsendes logbogen til 
Byggeriets Uddannelser.  
 
Ad 12) 
 
Der blev uddelt en revideret tekst til stenhugger. Teksten blev rettet til i fællesskab og er herefter klar til indsendelse til Erik 
Fog ved Byggeriets Uddannelser. Der skal ligeledes udarbejdes en tekst til stentekniker, Peter Michael Jensen kontakter 
Ole og Thomas, som udarbejder en tekst til stentekniker.  
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Ad 13) 
 
Intet nyt 
 
Ad 14) 
 
Henrik Lynggaard Christiansen fremviste en oversigt over optag for GF2 januar 2020. Stenhuggerne har fået to EUD 
elever mod 5 ved sidste optag. Generelt har der været fremgang i indtaget i forhold til 2019 med 324 elever i 2020 mod 
287 i 2019.  
 
Henrik Lynggaard Christiansen gjorde opmærksom på, at det er sårbart med kun en enkelt underviser på stenhuggerfaget. 
Det blev aftalt, at Henrik Vang Olsen forsøger at skabe en kontakt til en af hans forbindelse, så der er en ekstra at trække 
på til undervisningen. 
 
Henrik Vang Olsen oplyste, at stenhuggerne i første omgang havde fået godkendelse til at forlænge EUX med halvt år. 
Hos tømrerne er forlængelsen blevet afvist. Hanne Koblauch Christensen fortalte, at tømrerne har fået nej, fordi volumen 
af tømrerne er alt for omfangsrig i forhold til andre uddannelser.  Så derfor har Byggeriets Uddannelser besluttet, at der 
ikke er nogen af uddannelserne inden for byggeri som får mulighed for at forlænge praktikperioden for EUX.   
 
Ad 15) 
 
Henrik Vang Olsen oplyste, at Ole Grages virksomhed er godkendt til lærlinge. 
 
 
 


